

论文与报告

基于双高斯GMM的特征参数规整及其在语音识别中的应用

刘波, 戴礼荣, 王仁华, 杜俊, 李锦宇

中国科学技术大学电子工程与信息科学系, 合肥, 230027

收稿日期 2005-2-26 修回日期 2006-1-26 网络版发布日期 2006-7-20 接受日期

摘要

对特征参数概率分布的实验分析表明,在有噪声影响的情况下,特征参数通常呈现双峰分布.据此,本文提出了一种新的,基于双高斯的高斯混合模型(Gaussian mixture model,GMM)的特征参数归一化方法,以提高语音识别系统的鲁棒性.该方法采用更为细致的双高斯模型来表达特征参数的累积分布函数(CDF),并依据估计得到的CDF进行参数变换将训练和识别时的特征参数的分布都规整为标准高斯分布,从而提高识别正确率.在Aurora 2和Aurora 3数据库上的实验结果表明,本文提出的方法的性能明显好于传统的倒谱均值规整(Cepstral mean normalization,CMN)和倒谱均值方差规整(Cepstral mean and variance normalization,CMVN)方法,而非参数化方法-直方图均衡特征规整方法的性能基本相当.

关键词 [语音识别](#) [前端](#) [噪声鲁棒性](#) [语音特征参数规整](#) [直方图均衡](#)

分类号

Double Gaussian GMM Based Feature Normalization and Its Application in Speech Recognition

LIU Bo, DAI Li-Rong, WANG Ren-Hua, DU Jun, LI Jin-Yu

Department of Electronic Engineering & Information Science, University of Science & Technology of China, Hefei 230027

Abstract

In this paper, a new feature normalization approach based on double Gaussian mixture model is proposed. Since speech features in noisy environments usually follow bimodal distributions, to fully utilize this characteristic we represent the cumulative density function (CDF) of the features with a more delicate Gaussian mixture model. Finally, feature normalization process is performed according to the estimated CDF to improve speech recognition performance. Experimental results on Aurora 2 and Aurora 3 tasks show that the performance of our method is much better than those of the conventional cepstral mean normalization (CMN) and cepstral mean and variance normalization (CMVN) methods, and is comparable to that of the histogram equalization method, which is a non-parametric method.

Key words [Speech recognition](#) [front-end](#) [noise-robustness](#) [speech feature normalization](#) [histogram equalization](#)

DOI:

通讯作者 [戴礼荣 ldai@ustc.edu.cn](mailto:ldai@ustc.edu.cn)

作者个人主页 刘波; 戴礼荣; 王仁华; 杜俊; 李锦宇

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF \(432KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献\[PDF\]](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“语音识别”的 相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章

- [刘波](#)
- [戴礼荣](#)
- [王仁华](#)
- [杜俊](#)
- [李锦宇](#)